
آیا تحریم های بانکی موجب شد میزبانی به ما نرسد؟
وکیل بین المللی: تحریم ها بهانه است

غلامرض��ا رفیعی درباره ناتوانی 4 باش��گاه ایرانی و 
فدراس��یون فوتبال در کس��ب میزبانی لیگ قهرمانان 
آسیا و مقدماتی جام جهانی گفت: نمی دانم این تصمیم 
از س��وی کدام مرجع AFC بوده و ما تنها خبر آن را 

شنیدیم.
پیگی��ری و مرات��ب اعت��راض از س��وی ه��ر نهاد 
کنفدراس��یون فوتبال آس��یا متفاوت است و موضوع 
شفاف نیست اما باید ببینیم دلایل AFC تا چه اندازه 
موجه اس��ت. اگر موضوع کمبود زیرساخت هاس��ت، 
ما ورزش��گاه های یادگار ام��ام)ره( تبریز، نقش جهان 
اصفهان، شهدای فولاد خوزستان، امام رضا)ع( مشهد 
و آزادی تهران را داریم که کیفیت بالایی دارند و بدون 

زیرساخت نیستیم.
وکی��ل بین الملل��ی فوتبال با اش��اره ب��ه امکانات 
زیرساختی کشورمان گفت: در تهران یا تبریز بهترین 
هتل ه��ای 5 س��تاره را داریم و کمب��ودی در این باره 
وج��ود ندارد. زمین های ب��ازی اختصاصی تیم های ما 
خیل��ی خوب اس��ت و بعید می دانم زیرس��اخت های 
کش��ورمان مشکل اصلی باش��د. مگر تا قبل از شیوع 
کرونا، بازی ه��ای مختلف در ایران برگزار نمی ش��د؟ 
زیرساخت های ما از آن زمان بهتر شده است. نمی گویم 
امکانات و زیرساخت های ما از قطر، عربستان و امارات 
بهتر است اما ورزشگاه ها و هتل های ما برای برگزاری 
چند مسابقه کفایت می کند. وی درباره اینکه گفته شد 
تحریم  های بانکی و پخش تلویزیونی از میزبانی تیم های 
ایرانی جلوگیری کرده اس��ت، گفت: تحریم اصلا مانع 

نیست و بهانه است.
در 4 ده��ه اخی��ر تحری��م بوده ای��م و الان تحریم 
نش��ده ایم. تحریم به نفع آنها ش��ده ک��ه پول تیم ملی 
و باش��گاه های م��ا را نمی دهن��د و مجبوریم پول ها را 
 AFC با چمدان منتقل کنیم. این تحریم ها به س��ود
و فیفاس��ت. حق پخش نیز همین گونه اس��ت و مگر 
مسخره تر از این هم وجود دارد؟ این حقوقدان ورزشی 
اظهار داشت: کدام کشور را به دلیل پخش تلویزیونی 
از میزبان��ی محروم کرده ان��د؟ اگر در رأی به تحریم ها 
اس��تناد کرده باشند، 40 سال اس��ت تحریم هستیم 
و اگ��ر بگویند زیرس��اخت های ما مش��کل دارد، باید 
 بگوی��م امکانات م��ا از قبل که میزب��ان بوده ایم، بهتر

شده است.

اشکال کار همین جاست آقای ظریف!
ادامه از صفحه اول

... وادار ب��ه پایبندی به تعهدات خود در برجام کردند 
و از سوی دیگر، اجزا و ارکان استراتژی »فشار حداکثری 
دول��ت ترامپ علیه ایران« را تقویت کردند، به امید آنکه 

شاهد فروپاشی نظام جمهوری اسلامی باشند! 
اکنون وزارت امور خارجه کشورمان مشغول بازنویسی 
همان بازی نادرس��ت و خطرناکی اس��ت که از سال 94 
) زمان انعقاد برجام( تاکنون در آن گرفتار اس��ت! این بار 
نیز »تعهد« جای »تضمین« را گرفته و حتی در صورتی 
که آمریکا و تروئیکای اروپا مدعی بازگشت همه جانبه و 
اصولی به برجام شوند، براحتی می توانند تعهدات خود را 

بدون پرداخت هزینه ای زیر پا بگذارند.
تفاوت و اصالت »تضمین« و »تعهد« در اینجا مشخص 
می شود: »تعهد« آن چیزی است که روی کاغذ می آید و 
»تضمین« اهرم و ابزاری است که به واسطه آن، »طرف 
متعهد« ناچار می ش��ود به وظایف و تعهدات خود عمل 
کند. تجربه سال های اخیر نش��ان داد »تعهدات غرب« 
نه تنها هیچ گونه دردی را از اقتصاد کشور دوا نمی کند، بلکه 
»اقتصاد تحریم محور« را به یک »ابرواژه« در معادلات مالی 
و تجاری کشورمان تبدیل می کند. نتیجه این تفکر را طی 

۸ سال اخیر به وضوح مشاهده کرده ایم! 
رهبر بزرگوار انقلاب 29 مهرماه 94 صراحتا در نامه ای 

خطاب به رئیس جمهور کشورمان تاکید فرمودند:
»از آنجا که پذیرش مذاکرات از س��وی ایران اساسا با 
هدف لغو تحریم ه��ای ظالمانه اقتصادی و مالی صورت 
گرفته است و اجرایی شدن آن در برجام به بعد از اقدام های 
ایران موکول گردیده، لازم است تضمین های قوی و کافی 
برای جلوگیری از تخلف طرف های مقابل، تدارک شود که 
از جمل��ه  آن اعلام کتبی رئیس جمهور آمریکا و اتحادیه  

اروپایی مبنی بر لغو تحریم هاست«.
متاس��فانه »قول شفاهی جان کری« جای »تضمین 
کتبی آمریکا و اتحادیه اروپایی« در قبال اجرایی ش��دن 
برجام را گرفت. در نهایت، واشنگتن و تروئیکای اروپا از 
ظرفیت »کمیته مشترک برجام« در راستای »قانونی کردن 
تعهدگریزی« خود استفاده کردند. این اتفاق نه در دوران 
ریاست جمهوری ترامپ، بلکه در دوران ریاست جمهوری 
اوباما و حضور دموکرات هایی مانند جو بایدن و جان کری 
در کاخ س��فید رخ داد! س��وال اصلی از آقای ظریف این 
است: آیا ایشان می خواهد همان مسیر »امتحان شده« و 
»شکست خورده« در قبال »تعهد پذیری طرف مقابل« را 
دوباره طی کند؟! بهتر است ایشان یک بار برای همیشه 
از دیپلمات های غربی بپرسد که چرا از »ارائه تضمین« به 
کشورمان گریزان هستند و پاسخ این سوال را به صورت 

شفاف برای افکار عمومی کشورمان و جهان بازگو کند.

اخبار

ورزشی

نگاه

سومین خرید زمستانی پرسپولیس قطعی شد
مدافع تیم فوتبال پدیده مشهد به توافق نهایی با مسؤولان باشگاه پرسپولیس برای حضور در این تیم رسید. فرشاد فرجی، مدافع تیم فوتبال پدیده مشهد با پرداخت مبلغ 2 
میلیارد تومانی به باشگاه خود، رضایتنامه اش را برای نقل و انتقالات زمستانی دریافت کرد تا با پاسخ مثبت به پرسپولیس به جمع بازیکنان این تیم اضافه شود. مدافع پدیده 
مشهد در ازای پرداخت 2 میلیارد تومان به همراه جابه جایی با سیداحسان حسینی، مدافع جوان پرسپولیس در جمع شاگردان یحیی گل محمدی حاضر خواهد شد.

محمد رشوند:  انتهای هفته گذشته برای اهالی فوتبال در ایران، 
بدترین اخبار ممکن از مقر کنفدراسیون فوتبال آسیا مخابره شد. 
AFC ابتدا روز پنجشنبه براحتی هر چه تمام تر حق نمایندگان 
ایران در مس��ابقات لیگ قهرمانان آسیا را خورد و سپس ضربه  
کاری و مهم را صبح جمعه وارد کرد. در خواب و انفعال دستگاه 
دیپلماسی ما بود که کنفدراسیون فوتبال آسیا در ظاهر کشورمان 

را لایق میزبانی ندانست؛ نه در رده باشگاهی و نه در رده ملی. 
مقصر کیست و ما دقیقا از کجا ضربه خوردیم؟ بدون شک 
بخش اعظمی از این شکس��ت ها مربوط به نهادهای بالادستی 
اس��ت؛ از جمله وزارت ورزش و مهم تر از آن وزارت امور خارجه 
که باید خیلی قبل تر از اینها از همه ابزارش برای گرفتن حق و 
حقوق مان استفاده می کرد. اما گویا همه حواس دستگاه دیپلماسی 
ما معطوف به انتخابات آمریکا بود و فدراسیون نشین ها هم همه 
ت��وان خود را معطوف به انتخابات داخلی این نهاد کرده بودند. 
حالا ما مانده ایم و وضعیتی بسیار خطرناک برای 4 سال آینده 
فوتبال کشورمان. قبلا برای نش��ان دادن مهجوریت ورزش در 
بعضی از دولت ها از اصطلاح حیاط خلوت اس��تفاده می کردند 
اما کنار هم قرار دادن اتفاقات چند سال اخیر نشان می دهد در 
دولت های یازدهم و دوازدهم حتی همان نگاه حیاط خلوت هم 
ب��ه ورزش نبوده و گوی��ی دولتمردان همان نگاهی را به ورزش 
داشتند که سایر اعضای بدن به آپاندیس. ورزش شده زائده ای 
که در هنگامه برد ناگهان ابزار خودنمایی و فخر دولت می شود 
اما در اوقات دیگر آنقدر بی اهمیت که هیچ تلاش دیپلماتیکی 

برای آن انجام نمی شود. 
رج کردن شکست ها ■

قبل از رسیدن به موضوع میزبانی ها بهتر است به شکست های 
متوالی دستگاه دیپلماسی در ورزش نگاهی بیندازیم. از منشور 
بین المللی المپیک گرفته تا اساس��نامه س��ایر نهادهای بزرگ 
بین المللی در حوزه ورزش )بسان فیفا( یک شعار را مرتب تکرار 
می کنند؛ ورزش از سیاس��ت جداست! اما چه کسی این حرف 
را باور می کند؟ امروز ورزش اهرم بسیار مهم و تعیین کننده ای 
در پیشبرد اهداف کشورهاس��ت. وقتی موضوع انتخاب کشور 
میزبان جام جهانی به میان می آید ش��خصا روس��ای جمهور یا 
نخست وزیران کشورها وارد گود می شوند. وقتی بحث انتخاب 
میزبان المپیک مطرح می ش��ود هم دقیقا همان س��از و کار به 
وج��ود می آی��د. پس باید پذیرفت هیچ فدراس��یون داخلی در 
هیچ کش��وری قادر به گرفتن هیچ میزبانی ای نیس��ت مگر با 
کمک روسای جمهور آن کشورها. آفریقای جنوبی برای گرفتن 
میزبان��ی جام جهانی در س��ال 2010 لابی هایش را با نلس��ون 

ماندلا و از س��ال 1994 در آمریکا ش��روع کرد. در طول آن 16 
سال، یکی از بزرگ ترین برنامه های کشور آفریقای جنوبی، در 
دولت های مختل��ف موضوع گرفتن میزبان��ی جام جهانی بود. 
مکانیسم کار هم اینگونه نیست که یک رئیس جمهور یا وزیر 
ورزش یک کشور در یک سخنرانی به صورت لسانی از گرفتن 
یک میزبانی صحبت کند؛ نه! باید همه زیرساخت های ممکن را 
مهیا کرد. باید همه موانع را از پیش رو برداشت، مثل مجهز کردن 
هتل، فرودگاه و ورزشگاه و تازه در مرحله بعد، وارد گام مهم تری 
خواهیم شد؛ فعالیت های دیپلماتیک با دیگر کشورها. بعد انجام 
این 2 مرحله آن وقت یک کشور ابزار لازم را برای گرفتن میزبانی 
خواهد داشت. حالا ممکن است برگزاری المپیک و جام جهانی 

باشد یا تورنمنت های کوچک و بزرگ. 
ایراد کار در ایران چه بوده و چرا در این چند س��ال در اکثر 
مواقع ما شکست خورده ایم؟ یک روز فدراسیون فوتبال عربستان 
برای پیشبرد اهداف سیاسی خود، ناگهان اعلام کرد به علت نبود 
امنیت، تیم های خود را برای هیچ مسابقه ای به ایران نمی فرستد. 
از آنجا که آنها هیچ مدرک و س��ند معتبری برای ادعای خود 
نداشتند، انتظار می رفت وزارت امور خارجه با دست پر به کمک 
وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال ما بیاید تا مقابل این خواسته 
نامعقول سعودی ها ایستادگی کنیم. در گام نخست تصمیم بر 
آن ش��د که تیم های ایرانی هم پا به خاک سعودی نگذارند اما 
متاسفانه با وجود گذشت چند سال، هنوز نتوانسته ایم از حق و 
حقوق خودمان دفاع کنیم و از آنجا که س��عودی راضی به این 
وضعیت بود )بازی نکردن 2 کشور در خاک هم( ما بازنده این 

پرونده محسوب می شدیم. 
 اگر چه مه��دی علی نژاد، معاون��ت ورزش قهرمانی وزارت 
ورزش و جوان��ان در آن بره��ه مدعی ش��د بازن��ده این دعوای 
سیاسی- ورزشی ما نبودیم اما حالا با گذشت چند سال شاهد 
آن هستیم که سعودی ها براحتی میزبانی بازی های چند گروه در 
لیگ قهرمانان آسیا را در اختیار گرفتند و چون بازی ها به صورت 
متمرکز برگزار می شود باید استقلال بدون هیچ اعتراضی پا به 
خاک سعودی بگذارد. پیش تر نیز قرار بود فولاد در اهواز میزبان 
العین امارات باشد که در صورت پیروزی در این پیکار حذفی باز 
هم باید بازی های مرحله گروهی اش را در خاک سعودی برگزار 
می کرد! البته جمعه خبری غیررس��می آمد که قرار است بازی 

حذفی برابر العین هم در خاک سعودی برگزار شود)!( 
سوال این است: حالا تکلیف تیم های ایرانی چیست؟ شاید 
عنوان شود به علت وضعیت به وجود آمده به خاطر همه گیری 
»کووید-19«، وزارت ورزش و جوانان نمی توانست چنین روزهایی 
را حدس بزند. بله! از یک س��و این حرف درس��ت است، چرا که 
اصولا چیزی به اسم برگزاری متمرکز بازی ها در یک کشور را نه 
در رده باشگاهی داشتیم و نه ملی. اما همه گیری کرونا و اتفاقاتی 

که در جهان پدید آورد، موجب شد کنفدراسیون فوتبال آسیا 
مجبور به انجام چنین کاری شود. اما سوال مهم این است: چرا 
در طول چند سال گذشته، قبل از آنکه کرونایی پدید آید، وزارت 

ورزش به دنبال حل پرونده سعودی ها نبود؟
 کشور عربستان با پشتوانه حمایت شیخ سلمان، رئیس بحرینی 
AFC که از اعضای خاندان حاکم بحرین یعنی آل خلیفه است، 
قوانین بازی جوانمردانه را بر هم زد. چند سال از آن ادعا می گذرد 
و ما این فرصت را داشتیم تا به جای مقابله به مثل و نرفتن به 
خاک سعودی، صورت مساله را به صورت اساسی حل کنیم. حالا 
سعودی براحتی میزبان چند گروه در لیگ قهرمانان آسیا شده 
و این فوتبال ما است که باید از موضعش کوتاه بیاید. وزارت امور 
خارجه چند سال فرصت داشت به یاری وزارت ورزش و فدراسیون 
فوتبال بیاید و با به چالش کشیدن خواسته سعودی ها، از بیخ و 

بن آن پرونده را مختومه کنیم. 
حالا می پرسیم تکلیف  مان چیست؟ به صورت طبیعی حق 
اعتراض داریم، چ��ون طبق همان آرایی که AFC صادر کرد، 
تیم های باشگاهی ما برای دیدار با تیم های سعودی فقط کشور 
ثالث را به رس��میت می شناس��ند اما حالا که بازی ها قرار است 

به صورت متمرکز برگزار شود چه راهی پیش روی مان است؟ 
در ص��ورت کناره گیری، علاوه بر جریمه س��نگین مالی و 
محرومیت ه��ای بلندمدت، دقیقا همان کاری را خواهیم کرد 
که رقبای استقلال و احتمالا فولاد برای وقوعش ثانیه شماری 
می کنند. ش��خص وزیر ورزش اعلام کرده اعتراض می کنیم و 
حتی قرار است کار به دادگاه CAS هم بکشد اما حالا زمانی 
برای این کارها نمانده است. چند ماه قبل که رسانه های منطقه 
مرتب گمانه زنی می کردند هی��چ میزبانی ای به ایران نخواهد 
رس��ید، وقتش بود 2 وزارتخانه ورزش و امور خارجه لابی های 
خود را ش��روع کنند و با یادآوری قانون بازی در کش��ور ثالث 
میان ایران و س��عودی، مانع وقوع این اتفاق شوند یا دست کم 
از این اهرم اس��تفاده می کردیم که اگر قرار باشد تیم های مان 
به عربس��تان بروند آن وقت باید قانون کشور ثالث فسخ شود. 
متاسفانه مثل همیشه زمان را از کف دادیم و حالا ابزار کافی 

برای چانه زنی نداریم. 

چگونه لابی های مخفیانه  AFC با برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس  و انفعال دستگاه دیپلماسی کشور 2 لبه قیچی علیه فوتبال ایران شدند

دیپلماسی دقت کن!

یکشنبه 24 اسفند 1399
وطن امروز     شماره 3169

    حواس مان به شیخ بحرینی بود؟     
اگر از لیگ قهرمانان آسیا بگذریم می رسیم به تیم  ملی فوتبال کشورمان. طبق برنامه ریزی در دور برگشت از 4 مسابقه 
تیم  ملی فوتبال ایران میزبان 3 نبرد بود که 2 تای آنها برای صعودمان به جام جهانی از ارزش فوق العاده زیادی برخوردار است. 
عراق و بحرین در زمین خودشان و با حضور تماشاگران شان ما را شکست دادند و همه امید ما به برگزاری بازی برگشت در 
ورزشگاه آزادی بود. کشور ما هم از لحاظ زیرساخت ها هیچ مشکلی برای میزبانی بازی های برگشت نداشت اما شیخ سلمان، 
رئیس بحرینی کنفدراسیون فوتبال آسیا برای کشورش هدیه ای تاریخی را مهیا کرد. براحتی میزبانی تیم ملی ایران برابر عراق 
و بحرین را از ما گرفتند و با همان بهانه واهی تحریم ها و بحث حق پخش و دیگر بهانه های همیشگی، میزبانی را به بحرین 
دادند. اگر چه این خبر بسیار بد روز جمعه رسانه ای شد اما نگاهی به آرشیو رسانه های ورزشی نشان می دهد دست کم از چند 
ماه قبل مرتب هشدارهای لازم داده شده بود. روزنامه های قطری و سعودی که بعضا دسترسی خوبی به اخبار ماه های آینده 
AFC دارند، بحث میزبانی بحرین را مطرح کردند. متاسفانه آن روزها همه مسؤولان فدراسیون بدون رئیس، در فکر لابی برای 
انتخابات فدراسیون فوتبال بودند. وزارت ورزش هم هیچ گام موثری را برنداشت و دستگاه دیپلماسی ما هم همه حواسش 
تمام قد به احیای برجام بود. انگار نه انگار شیخ سلمان بحرینی ای هست و رویای حضور کشور کوچکش در جام جهانی 2022 

قطر را در سر می پروراند. اما ما هیچ، ما نگاه. 
داستان رقبا اما فرق داشت. شعار »ورزش از سیاست جداست« همان قدر واقعی است که سیاست دخالتی در ورزش ندارد. 
یک انفعال تکراری، یک بی تفاوتی محض دیگر باعث شد حالا آینده فوتبال ما در گرو چند برد و باخت باشد. اگر به هر ترتیبی 
در بازی های متمرکز نتوانیم از گروه مان صعود کنیم نه تنها جام جهانی را از دست می دهیم، بلکه به همین راحتی جام ملت های 

آسیا را هم از کف می دهیم. یعنی در فوتبال ملی را باید چند سال تخته کنیم. 
فوتب�ال ما در گوش�ه رینگ قرار گرفته اس�ت. چندین ماه فرصت داش�تیم با اتح�اد و همفک�ری وزارت ورزش، وزارت 
ام�ور خارجه و فدراس�یون فوتبال، لابی ه�ا را آغاز کنیم. چرا نباید محمدجواد ظریف یا دس�ت کم یک�ی از معاونان وزارت 
 امور خارجه برای باز کردن این گره با کش�ورهای دوس�ت لابی کنند؟ بحرین برای گرفتن این میزبانی بیش�ترین بهره را از
شیخ سلمان برد. تردید نکنید همه حکومت آل خلیفه در بحرین، برای گرفتن این میزبانی از چند ماه قبل لابی های خود را آغاز 
کرده و بیشترین فشار را روی کمیته تصمیم گیر کنفدراسیون فوتبال آسیا گذاشته بودند. اما گویا ورزش و فوتبال آنقدر برای 
دولت مان بی اهمیت است که محمدجواد ظریف حتی همان خنده تصنعی اش را هم ولو برای حفظ ظاهر، حواله این حوزه نکرد و 
نمی کند. سیدرضا صالحی امیری، رئیس کمیته ملی المپیک کشورمان همیشه بعد از صدور این آرا در مصاحبه های خود می گوید 
اعتراض می کنیم اما ای کاش به جای اعتراض بی ثمر امروز، همان چند ماه قبل که فرصت برای رایزنی بود، از همه ابزار دولت که 
اتفاقا دوستان نزدیک ایشان در رأس امورش هستند، بهره می برد تا حالا ما نفس زنان در مسیر تکراری دادگاه CAS نباشیم. 

این چند خط را فقط ظریف بخواند

امروز هیچ تصمیم مهمی در حوزه بین الملل ورزش بدون 
دخالت آرای سیاس��ی و افراد تصمیم گیر در آن حوزه اتخاذ 
نمی شود. در اکثر کشورها که ورزش از اولویت های دولت شان 
به حس��اب می آید، وزارت ام��ور خارجه بخش مجزا و کاملا 
منس��جمی را در حوزه ورزش دارد. همین دیپلماسی ورزش 
است که در تصمیمات مهم جهانی موثر است. در اکثر موارد 
رؤسای جمهور و وزرای خارجه در رأس هیات ها قرار می گیرند 
تا از حق و حقوق کشورشان دفاع کنند. بی آنکه قصد حمایت از 
وزارت ورزش، فدراسیون فوتبال یا هر فدراسیون دیگر را داشته 
باشیم، می پرسیم دستگاه دیپلماسی ما تا چه حد یاور پایه و 

راستین آنان بوده است؟ در کدام پرونده ورزشی در سال های 
اخیر، جناب آقای ظریف! دست کم چند روز برای ورزش وقت 

گذاشته اید و چند لابی در پیدا و نهان انجام پذیرفته است؟
اگ��ر در ای��ن حوزه خود ش��ما یا معاون��ان محترم تان در 
وزارت ام��ور خارجه گامی را برای ورزش )مخصوصا فوتبال( 
برداش��ته اید، بگویید تا مردم هم بدانند. در پرونده سعودی و 
نیامدن نمایندگان شان به ایران چرا در این چندساله که فرصت 
داشتیم، نتوانستیم مقابل خواسته بهانه جویانه آنها رای یک 
نهاد بالاتر ورزشی را بگیریم؟ در بحث میزبانی لیگ قهرمانان 
آسیا واقعا کشور ما از هند هم ضعیف تر بود؟ در موضوع مهم 

میزبانی بازی های مقدمانی جام جهانی، خبر دارید عراق و بحرین 
در سطح رئیس جمهور و چند وزیر از چند ماه قبل تحرکات 
خود را شروع کردند و دست آخر موفق شدند براحتی میزبانی 
سرنوشت ساز تیم  ملی فوتبال کشورمان را از ما بگیرند؟ خبر 
دارید هر روز به یک بهانه، همان تحریم های یکجانبه و ظالمانه 
را علیه ورزش و فوتبال ما علم می کنند و می گویند میزبانی 
به ایران نمی دهیم؟ مگر در دولت قبل تحریم ها نبود؟ مگر با 
وجود این تحریم ها ما حق میزبانی نداشتیم؟! انتقاد از وزارت 
ورزش و فدراس��یون فوتبال به اندازه کافی انجام پذیرفته اما 
آن 2 نهاد بدون حمایت واقعی و عملی رئیس جمهور و وزیر 

امور خارجه چه ابزارهایی برای دیپلماس��ی ورزشی در دست 
دارند؟ چه خوش مان بیاید چه نه، چه قبول کنیم چه انکار، 
ورزش )مخصوصا فوتبال( سالیان سال است تبدیل به اهرمی 
موثر در دنیای سیاست شده است. رقبای ما در حال بیشترین 
بهره برداری از این واقعیت هستند و متاسفانه ورزش ما اینگونه 
قربانی انفعال خودی ها از درون اس��ت. به اندازه همان حیاط 
خلوت به ورزش اهمیت بدهید. این همه شکس��ت در حوزه 
دیپلماس��ی ورزش رخ داده و ما باید سراغ چه کسی برویم و 
بگوییم این کارنامه شماست؟ آقای ظریف! شما بگویید پدر 

این شکست ها کیست؟

همانط��ور که می دانی��م AFC حق 
میزبانی لیگ قهرمانان آسیا و انتخابی 
جام جهان��ی 2022 قطر را از ایران گرفت و این امتیاز را به 
کش��ورهای عرب��ی و حتی هن��د داد. »وطن امروز« در این 
باره که چطور اس��ت که ما همه  س��اله مقابل دس��تورات 
کنفدراسیون فوتبال آسیا سر خم می کنیم و از دیپلماسی 
ق��وی ای برخوردار نیس��تیم، با امیررضا واعظی آش��تیانی، 
مدیرعامل اسبق اس��تقلال گفت وگو کرد. واعظی آشتیانی 
درباره اینکه صالحی  امیری، رئیس کمیته ملی المپیک این 
تصمیم را حاصل حمایت بی دلیل ایران از ش��یخ س��لمان 
می دان��د، عنوان کرد: کش��وری که ی��ک نقطه کوچک در 
خلیج فارس محسوب می شود، موفق به کسب میزبانی شد 
و کش��ور ایران با این همه قدمت نتوانست میزبانی بگیرد. 
البت��ه نباید فراموش کرد ش��یخ س��لمان خودش بحرینی 
است و به زیرشاخه هایش تأکید می کند چگونه رفتار کنند. 

وقتی ما بلد نیس��تیم با برخی 
 AFC اعض��ای هیأت رئیس��ه
رایزنی کنیم، حداقل می توانیم 
با افراد دارای رأی گفت و شنود 
داشته باشیم. اگر یادتان باشد 
زمانی که انتخابات AFC انجام 
ش��د، آقایان از ش��یخ سلمان 
حمایت کردند و عملا با این کار 
بی تدبیری خود را نشان دادند. 
آنها فکر می کردند اعضای شرق 
آسیا دشمن ش��ان هستند، در 
حالی که ما می دانستیم بحرین، 

امارات و عربستان چه زوایای سیاسی با ما دارند. وی ادامه 
داد: توصیه من این است که مسؤولان ورزش کشور و کمیته 
ملی المپیک به کمیته بین المللی المپیک شکایت کنند و 

با ارائه مدارک و مستندات قوی 
اعلام کنند AFC پایگاهی برای 
سیاس��ی کاری در ورزش شده 
اس��ت. در این نامه باید اش��اره 
شود کشورهایی مثل عربستان، 
امارات و بحرین در AFC برای 
خودشان پایگاه درست کرده اند 
و آنجا را تبدیل به محلی برای 
کارزار سیاس��ی کرده اند. کاملا 
 AFC مشخص بود در انتخابات
اس��م  همین کش��ورهایی که 
بردم، نمایندگان نپال، بوتان و 
کش��ورهایی را که سابقه ای در فوتبال ندارند جمع کرده و 
برای خود رأی گرفتند. به یاد دارم کش��ورهای شرق آسیا 
از این نوع برگزاری انتخابات ناراحت بودند اما اگر ما تدبیر 

داشتیم می شد این روزها را پیش بینی کرد. آشتیانی درباره 
کوتاه��ی وزارت ورزش و کمیت��ه ملی المپیک در این باره 
گفت: اینها همه نش��ان دهنده این اس��ت که وزارت ورزش 
و کمیته ملی المپیک رس��یدگی نداش��تند و امروز این 2 
مرجع هس��تند که باید پاسخگو باش��ند. درست است که 
فدراسیون فوتبال در بحث مدیریت کسری های بسیار زیادی 
داشت ولی کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش نتوانستند 
موضوعات را مدیریت کنند و امروز ش��اهد هس��تیم وزیر 
ورزش و جوانان مدعی است می خواهد به فیفا نامه بنویسد. 
او خودش بهتر می داند یک طرف قضایا خود فیفاست. آنها 
زیرپوس��تی کار خودشان را انجام دادند و ما فقط تماشاگر 
بودی��م.  ای کاش ت��لاش می کردیم و حداق��ل وجدان مان 
راحت بود که تلاش��ی ش��ده اما هیچ تلاشی انجام نشد و 
حتی لابی هم نش��د، تا باشگاهی مثل پرسپولیس مجبور 
شود به هند رود و استقلال هم باید در عربستان بازی کند. 

توضیحات واعظی آشتیانی به »وطن امروز« درباره نداشتن دیپلماسی ورزشی

وزارت ورزش مقصر است
گفتوگو

    پشت دیوار تحریم ها پنهان نشویم     
عده ای از همراهان دولت سعی بر آن دارند پای تحریم ها را به مساله از کف رفتن میزبانی ها باز کنند و بگویند به علت تحریم های 
یک طرفه آمریکا، میزبانی های ایران در چند س�ال اخیر از دس�ت رفته است. اما سوال این است چطور پس از امضای برجام و به 
اصطلاح کمتر شدن تحریم ها، هیچ گشایشی در این باره صورت نپذیرفت؟ آیا توافق با غرب ضمانتی شد برای کمتر شدن فشارهای 
کنفدراسیون فوتبال آسیا روی فوتبال ما؟ اتفاقا بعد از امضای برجام بود که محدودیت برای میزبانی ایران کلید خورد. آن زمان 
عربستان موفق شد در منطقه بیشترین فشار را روی فوتبال ما اعمال کند؟ زمانی که برجام زنده بود و بحث تحریم ها )چه بانکی 
چه دیگر موارد( به سر و شکل امروز نبود، چطور آن هنگام باز هم فشار AFC روی فوتبال ما وجود داشت؟ متاسفانه همه حواس 

دستگاه دیپلماسی روی برجام بود و عملا هیچ لابی ای در منطقه برای حل شدن این دست از مشکلات شکل نگرفت. 
پیش از این هم تیم  ملی فوتبال کشورمان و هم تیم های باشگاهی مان در لیگ قهرمانان آسیا میزبان بودند. آن روز نه تحریم 
آمریکا مانعی بود، نه بحث FATF مانعی ایجاد کرد اما حالا همان طور که همه مشکلات اقتصادی ملت دربست به دم تحریم ها 
بسته شده است، رسانه های نزدیک به دولت تلاش می کنند کم کاری وزارت ورزش و امور خارجه در حوزه فوتبال را به گردن همان 

تحریم ها بیندازند تا اینگونه آدرس غلط به مردم بدهند.  
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